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Jelen voltak: Rusznyák,István elnök, Ligeti Lajos alelnök, 
Bognár Géza főtitkárhelyettes, Hevesi Gyula 
Jánoszy Lajos, Major Máté akadémiai titká
rok, Molnár Erik, Novobátzky Károly elnök
ségi tagok
Bóka László, Szabó Imre, Hajós György, Somos ■ 
András, - Gömöri Pál, Geleji Sándor, Törő Imre 
osztálytitkárok, Csűrös Zoltán’osztálytitkár- 
helyettes,
Szabolcsi Bence, Maucha Rezső, Mihailich Győző, 
Verő József, Schulek Elemér az Elnökség tisz
teletbeli tagjai

Meghívottak valamennyi napirendi ponthoz: Pais Rezső, 
Erdei Ferenc’, Issekutz Béla, Bruckner Győző, 
Straub F. Brúnó akadémikusok, Tőkés Ottó az 
MTA. Elnökségi Titkárságának vezetője, Antal 
Jánosné az Elnökségi Titkárság munkatársa.

Kimé nt ett e ma > - át: Fogarasi Béla alelnök, Gombás Pál alelnök, 
Erdey-Gruz Tibor főtitkár, Lukács György aka
démikus .

Külföldön tartózkodik: Manninger Rezső.

Napirend :

I. Elnökségi beszámoló megvitatása.

II. A , Magyar Tudományos, Akadémiának a Német Tudományos Aka
démiával és a Lengyel Tudományos Akadémiával kötött 
egyezménye inek jóváhagyás a•

III. Javas1atok.

Rusznyák István elnök üdvözli a megjelenteket és az ülést 

megnyitja.

A jegyzőkönyv hitelesítésére felkéri Jánossy Lajos.,,,akadémiai
titkárt és Bóka László osztálytitkárt. / i ■ /•' v"7

/ y

Rusznyák István elnök kiegészítésekre módosításokra kér ja- 

vaslatot a kiküldött anyaghoz-, valamint bírálatot kér.
Járossy Lajos akadémiai titkár a kiutazásokkal kapcsolat

ban /2o. old./ kiegészítő javaslatot i^esz: nA kiutazások 
kérdésében a szakosztályok nagy önállósággal döntenek, a 

a Magyar Tudományos Akadémia Elnökségének 1957. december
15.-án du. 16 órakor tartott lo. sz. üléséről. •



kiutazások a tudományos osztályok javaslatai alapjárni való

sulnak meg, a,kiutazó személyek kiválasztásánál $ felelősség 

az osztályokat terheli, az osztályoknak minden esetben meg >
kell kérdezniük az illetékes állami- és pártszervek vélemé

nyét és ezen vélemények figyelembe vételével kell a javas

latokat megtenni. Kezdetben, az év elején voltak elég nagy 
nehézségek ezen a téren, de azóta lényeges javulás tapasz

talható .?í

Rus znyák Ist ■, án elnök helyesnek tartja, ha erről a beszámoló

ban említés történik, mert az Akadémiát a kiutazások miatt sok 

támadás érte; bár az Akadémia nem egészen hibátlan a kiutazd- 

sok ügyében,' a támadások nem százszázalékosán jogosak.

Gömöri Pál pS^tálytitkár fiatal ’ utatók hosszú lejáratú kül

földi kiküldetését javasolja,- legalább a népi demokrati us 

országokba.

Schulek klemén akadémikus szóvá teszi varsói kiküldetésének- 

tapasztalatai alapján, hogy ott az Akadémiát - Erdey Lászlóval 

együtt - csak ketten képviselték, mig a többi népi demokrati

kus . országokból - különösen Csehszlovákiából - 8-lo kiküldött 

vett részt. Megoldást kell találni arra, hogy a fiatalok nem- 

csam 1-2 hetre, hanem hosszabb időre kijussanak; nem a leg
fiatalabb generációra gondol, hanem azokra, -akiknek már 

eredményeik vannak. Azokat a fiatalembereket, akik tudomá

nyos Ígéretek, egy évre tartja szükségesnek a kiküldését 
kiváló külföldi szakemberekhez. Szeretné, ha ez a törekvés 

határozottan kifejezésre jutna.

Bóka László osztálytitkár külföldi példák alapján javasolja, 

hogy a kiutazó idős professzorok \séretében küldjünk ki 
fiatal tudósokat, amely megoldás számukra a későbbiekben gyű- 
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möleső zt et he tő.
or;nyd István elnök kéri, a változtatásoknak megfelelő 

szövegezést•
Bóka László osztálytitkára beszámoló néhány kitételének át- 

szovegezését tartja szükségesnek /23. old./ "Olyan tudomány- 

politi át kell kidolgoznia.." "Biztosítani kell az igénye

sebb aspiránsképzést.." stp. Ezeket olyan toldalé kai kell 
ellátni, ami előrevetíti, hogyan gondoljü a h . Idást és a 
kérdések megvitatása a közeljövőben tárgyalásra és realizá

lásra korül.
Liyeti Lajos álelnök helyesnek tartja, ha a szövegben he
lyet kap az, hogy a kiutazások kérdése nincs megfelelő mó- 

do ■ megoldva. Az Akadémiának nem lehet feladata az egész 

tudományos szükreszcencia ellátása. Külöiiválasztandó, hogy 

az országos feladatok közül mi az Akadémia szerepe. Az or

szágosan rendelkezésre álló k rét tervszerű szétosztására 
nincsen megölelő központi elgondolás. Helyisre tartaná 

utalni arra, hogy a Tudományos Tanács központilag oldja meg 

a rendelkezésre álló források elosztását*
Busznyák István elnök a kiutazásokra vonatkozó kiegészítés 
megfogalmazasat kerr, amel foglalja magaban a 0"anos^y féle 

javaslatot^ ki( készítve Ligeti Lajos alelnök’és'Bóka Lász

ló osztálytitkár javaslataival.
özabó Imre, osztálytitkár tolmácsolja Fogárasi Béla módosító 

javaslatát a 22. old. első bekezdéséhez, amely a tarsadalomtu 

dományokat is felelőssé teszi az októberi események miatta 

A megfelelő módosított szöveget Írásban adja meg.
Erdey Ferenc akadémikus bejelenti, hogy módosító javaslatait 

Írásban elkészítette, zek ..zül néhányat szóban is ismer

tét. Nyelvi szempontból nem találja jóhangzásunak, hogy
I • ' i ' 

"az adatszolgál atc észt szétosztják" [



Kifogásolja a 4. old. egyik kitételét: "fiatal, haladószelle- 

mü, tehetséges, nagy tudományos eredményeket elért..." szoli- 

dabban szeretné kifejezni; " nagy tudományos . ." helyett: 

akadémiai színvonalú.

A 16. oldalon bizonyos mesterkedések...” helyett "törekvé

sek” megjelölést ajánl.

A 2J. oldalo^ javasolja kettéválasztani azt a mondatot, hogy 

"Harc a dogmatizmus, revizionizmus és ellenforralami nézetek

kel” mert igy különböző fogalmak egyenlősitve vannak. A dog- 

matizmusra vonatkozó megfogalmazás az előző mondathoz veendő, 

mig az, hogy szembeszállva a revizionista, különösen pedig 

az ellenforradalmi nézetekkel" külön mondat legyen.

Somos András osztálytitkár szóváteszi, hogy az osztályok 

felsorolásánál Biológiai Csoport szerepel; megjegyzi, hogy 

kezdettől fogva Mezőgazdasági Tudományok Osztálya volt.

Felhívja a figyelmet a na, hogy a 17. oldalon félreértésre 

adhat alkalmat az a megfogalmazás, hogy 1—2 évi időtartamra 

akadémiai tisztségüket megszüntesse."Ez úgy értelmezhető, 

mintha az akadémiai tagság megszüntetéséről volna szó.

H a t ár o z a t :

Elnökség a beszámoló kiegészítésére 
111. módosítására elfogadja a követ
kező j avaslat okát:

1 ./ A kiutazásokra vonatkozó rész a 
2o. oldalon kiegészítendő Jánossy 
Lajos akadémiai titkár, Ligeti La
jos alelnök és Bóka László osztály- 

■ titkár javaslataival.
2 ./ A 22. old. átfogalmazásra kerül Foga- 

rasi Béla javaslata alapján; Szabó 
Imre osztálytitkár' Írásban benyújtja.



?•/ Erdei Ferenc akadémikus által javasolt 
módosításokat írásban-benyújtja*

4 ./ Somos András osztálytitkár javaslata ' 
alapján módosított szöveg az Aka
démiánál viselt tisztségeket revízió 
alá vegyük.p

II.

dánossy Lajos akadémiai titkár bejelenti, hogy a Magyar 

Tudományos Akadémia egyezmény t kötött a lémet Tudományos 

Akadémiával, valamint a Lengyel Tudományos Akadémiával.

H a»t á r o z a t :

Elnökség mindkét egyezmény megkötését jóvá

hagyja és ezzel meg is valósulnak*

III*

'Inszny ák I st oári elnök javaslatokat terjeszt az Elnökség elé.

1 ./ Felhatalmazást kér az Elnökségtől arra, hogy az Akadémián 

néhány fontos ideológiai, politikai kérdésben előadáso

kat tartsanak;
2 ./ ugyancsak helyesnek tartaná, ha a kormány és a párt 

■ vezetőit is felkérnék néhány kiemelkedő fontosságú aka
démiai előadás tartására#

A végleges adatokat, hogy kik vállaljók és milyen időpont

ban, az i s elé fogja terjeszteni.

' vdei Ferenc akadémikus az Elnökség ólé terjeszti azt a 

javaslatot, hogy a BéJ ^e-kiáltvánnyal kapcsolatban az Aka

démia is nyilvánítson véleményt. - Kéri az Elnökség hozzájáru

ld át, ho y . ;y oldalnyi szöveget elkészítsen és azt 

a Közgyűlésen előterjessze.

Eh zoya Ist záa elnök ezt a: Akadémiai Közgyűlés méltó 

tartja. Elfogadásra javasolja.
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H a t á r o z a t

1 ./ Elnökség hozzájárulását adja ahhoz, 

hogy Ruszi yák István elnök által össze

állítandó program szerinti előadások 

megtartására el adókat kr jenek fel.

2 ./ Elnökség elfogadja azt a javaslatot, 

hogy az Akadémiai Közgyűlés befejezése-

.nt az Akadémia a Békekiáltvány ügyében 
előterjesztést tegyen.

Kmft.


